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röviden 

Fritz Péter 
az új elnök 

• Az ezredfordulótól a csatlakozásig: 8 milliárd ECU 

Európai kihívás és a régió 

Baja Ferenc miniszter a megye baloldali önkormányzati vezetőivel is találkozott. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

jegyzet 

Fazoníroizunk! 
Aszómenés: politikusbetegség. Nem rendszerfüggő 

betegség ez, inkább egy politikus típusé. (De lehet, 
hogy a tipikus politikusé?) A baj akkor válik nyilvánva-
lóvá, mikor mondani kéne valamit, de olyat, ami kézzel-
fogható, amivel egy életszerű gondoktól gyötört polgár-
mester is tud valamit kezdeni. 

A regionalizmus problémakörével hajdanán csak a 
közigazgatási, a gazdaságföldrajzi szakirodalomban ta-
lálkozhattunk. Am ahogy mindennapi hírré és beszéd-
témává vált az Európai Unióhoz való csatlakozásunk 
ügye, úgy lett köznapi szóvá a régió. Ha nyitottak va-
gyunk, s a szó jelentésére kérdezünk, akkor leginkább 
közhelyeket, terjengős magyarázatot hallunk. Egyik po-
litikus úgy járja körbe, mint macska a forró kását. A 
másik beszél és beszél és beszél, de nem mond semmit. 
A harmadik európai modellek labirintusában kóborol. 

Ezt megsokallva kézenfekvő ötlettel állt elő a terület-
fejlesztési konferencián egy szentesi önkormányzati 
képviselő: legyen vége a mellébeszélésnek, hozzanak 
törvényt a régióról. A különböző régiótípusok mögött 
meghúzódó, ellenérdekelt csoportok lobbyzás huzako-
dásának véget kell vetni. A jogszabályokkal mederben 
tartott pályáztatással lehetne védekezni, hogy például 
egymástól tíz kilométerre ne épülhessen két, „regioná-
lis" szeméttelep. Jogszabály rögzítse: az országon belül 
mi a régió, mi a funkciója, s feladatait milyen pénz-
forrrásokból kell ellátnia. 
Tyonyolult, de szigorú játékszabályok alapján mükö-

D dik az Európai Unió. Mi kinyitottuk az európai ka-
pukat. A nagy, közös piac hátrányait érezzük is a bő-
rünkön. Itt az ideje, hogy az előnyökből is részesed-
jünk. Ehhez taggá kell lennünk. Am ennek feltétele, 
hogy a játékteret régiósra szabjuk, a játékszabályokat 
pedig uniósra fazonirozzuk. Ez pedig a törvényhozóvá 
lett politikusok dolga. 

• Tribu-ügy 

A bíróság mossa kezeit 
• Pécs (MTI) 

A Tribu-perröl addig 
semmi lyen f o r m á b a n 
nem nyilatkozik többé a 
B a r a n y a Megyei Bíró-
s á g , amíg az ügyben 
nem áll be jelentós, a bí-
róságot is érintő fordu-
lat. 

A testület közleménye 
szerint e lépést az indokolja, 
hogy az utóbbi időben kü-
lönféle híresztelések és talál-
gatások láttak napvilágot az 
elhíresült ügyről, melynek 
elsőrendű vádlottját, Tribu-
szer Zoltánnét a Legfelsőbb 
Bíróság 18 ezer 887 rendbeli 
csalás bűntette, 29 rendbeli 
csalás vétsége és más bűn-
cselekmények miatt kilenc-
évi szabadságvesztésre, má-
sik vádlottját, Bathó Erzsé-
betet pedig 371 rendbeli csa-
lásért, továbbá magánokirat-
hamisítás és számviteli fe-
gyelem megsértésének vét-
sége miatt háromévi és hat 
hónapi szabadságvesztésre 
ítélte jogerősen. A társadal-
mat jogosan irritálja, hogy a 
két elítélt nem jelentkezett a 

szabadságvesztés letöltésére, 
ugyanakkor ez nem jelenti 
azt, hogy ügyükben az emlí-
tett bíróságok ne jogszerűen 
jártak volna el^A sajtóhan 
megjelent •feltételezésekkel 
kapcsolatban a közlemény-
ben leszögezik: „az elítéltek 
önmaguktól tűntek el, s nem 
az igazságszolgáltatás tün-
tette el őket". Mivel mind a 
büntetőeljárás, mind a bün-
tetés letöltését szorgalmazó 
intézkedések a hatályos tör-
vények alapján folytak, a bí-
róság nem kíván reagálni 
egyes fontos politikai köz-
szereplők azon kijelentései-
re, amelyekben vitatják az 
ítélet jogosságát, illetve kon-
cepciós pernek minősítik a 
két elítélt elleni büntetőeljá-
rást. Ezek az egyéni érdeke-
ket szolgáló nyilatkozatok a 
bíróság és a teljes igazság-
szolgáltatás lejáratására al-
kalmasak, ezért a a további-
akban nem nyilatkoznak a 
Tribu-perről, mivel a Tribu-
szer Zoltánné és a Bathó Er-
zsébet ellen kiadott elfogató-
parancsok foganatosítása a 
rendőrség feladata. 

• Székházügy 

Beperelik 
a minisztert 

• Budapest (MTI) 
Megújult formában foly-

tatja tevékenységét a MSZP 
Országos Vállalkozói Tagoza-
ta. A műhely szeretné bebizo-
nyítani, hogy az MSZP vál-
lalkozóbarát és 1998-ban is jó 
alternatívát nyújt az üzletem-
bereknek. Minderről Fritz Pé-
ter, a tagozat új elnöke nyilat-
kozott a szerveződés szerdai 
közgyűlése után. Elmondta, 
hogy a tagozatot négy évvel 
ezelőtt 50 vállalkozó hívta 
életre. Ma országosan mint-
egy 500 tagot számlálnak. A 
tagozat köszönetet mondott a 
nyáron lemondott korábbi el-
nöknek. Hujber Ottónak, aki 
jelezte, hogy nem kíván to-
vább részt venni az elnökség 
munkájában. Elvállalta vi-
szont a vezetőségi megbíza-
tást mások mellett Kari Imre, 
Máté László, Puch László, 
Vancsik Zoltán országgyűlési 
képviselő, valamint Pál Lász-
ló, a Mol elnöke. 

Vízügy 
• Nyíregyháza (MTI) 

Az érintett magyar és a ro-
mán meteorológiai, valamint, 
vízügyi szervezetek közös 
pályázatot adtak be a határo-
kon átnyúló csapadékjelző ra-
darrendszer, illetve árvízvé-
delmi riasztóhálózat kiépíté-
sére az Európai Unióhoz s a 
Világbankhoz. A tervek sze-
rint amennyiben Brüsszeltől 
és a nemzetközi pénzintézet-
től anyagi támogatást kapnak, 
korszerűsítik az Országos 
Meteorológiai Szolgálat nyír-
egyháza-napkori radarállo-
mását. A rekonstrukció után 
az obszervatórium Erdély 
nyugati részének csapadékjel-
zését is ellátná, így román ol-
dalon nem kell külön radar-
rendszert kiépíteni. 

Kifestő 
• Eger (MTI) 

December elején aláírják 
az Egri Nyomda Kft. és az 
angol Grandreams Könyvki-
adó között azt a szerződést, 
amelynek értelmében az egri 
kft. 240 millió forint értékben 
nyomtat mesekönyveket, ki-
festőket és keménytáblás szí-
nes kiadványokat a brit cég 
számára. Többek között a he-
vesi megyeszékhelyen készül 
majd el, 800 ezer példányban, 
az az album is, amely a '98-
as franciaországi labdarúgó-
vb történéseit dolgozza fel. 

Orvhalászat 

• Siófok (MTI) 
A Balatonnál változatlanul 

nagy gond az orvhalászat. Ha-
lászati joga ugyanis csak a 
Balatoni Halászati Rt.-nek 
van, ám komoly vetélytársai 
akadnak, akik minden eszközt 
felhasználnak a tó halállomá-
nyának gyérítéséhez. Jellem-
ző a legutóbbi eset: 450 ezer 
forint értékű halat találtak egy 
orvhalászál, aki ráadásul hor-
gászegyesületi vezető. A ha-
lászati felszerelések vásárlá-
sára nem egy horgászbolt 
nyíltan bátorítja a betérőket. 
A hivatásos halászok hiába 
kérik most már egyre sürge-
tőbben. legalább tiltsák be 
ezek árusítását, de eddig még 
nem jártak eredménnyel. S 
mert jó ára van a balatoni hal-
nak. akad is vállalkozó bőven. 
A balatoni horgászok is gond-
ban vannak: a helyükért kell 
harcolniuk. 

Nem a kormány, ha-
nem a polgár csatlako-
zik az Európai Unióhoz. 
Vagyis az önkormány-
zatok nélkül nem lehet 
sikeres a csat lakozási 
folyamat. Ezért szeretné 
közelebb vinni az em-
bereket az integráció 
ügyéhez a Baloldali Ön-
kormányzati Közösség 
(BÖK) . Az ezt cé lzó 
szakmai és tudományos 
programját a BÖK Sze-
geden indította a tegna-
pi , Az Európa i Uniós 
csatlakozás esélyei és a 
területfejlesztés idősze-
rű kérdései című konfe-
renciával. A tanácsko-
zást Lampert Mónika, a 
BÖK elnöke és Baja Fe-
renc min i sz ter , a z 
MSZP-választmány el-
nöke sajtótájékoztatón 
értékelte. 

• Budapest (MTI) 
A duzzasztás helyett más, 

környezetkímélőbb módsze-
rekkel nagyságrendileg ki-
sebb költséggel megoldha-
tók Nagymaros felett a Du-
na-szakasz hajózási gondjai 
-jelentette ki Vargha János, 
a Duna Kör elnökségi tagja 
szerdán Budapesten, sajtótá-
jékoztatón. Ebben az eset-
ben tehát duzzasztás nélkül 

• A cigányoka 

Helyi fa 
A cigányság helyzeté-

nek javítására és az el-
lentétek megszüntetésé-
re már évek óta külön-
féle j avas la tok láttak 
napvilágot, kisebb-na-
gyobb sikerrel. Ebben a 
szel lemben rendeztek 
meg november 25-én 
két tanácskozást is. Az 
országos konferenciát a 
miniszterelnök hívta ösz-
sze a parlamentbe, hogy 
megvitassák az úgyne-
vezett országos cigány-
programot. A témában 
a vita délután a Belügy-
minisztériumban folyta-
tódott. 

A cigány szervezetek, a 
kisebbségi önkormányzatok 

A területfejlesztés téma-
köréhez is jól illeszkedett, 
ezért Baja Ferenc miniszter 
jelentette be: az Alföldi Hul-
ladékhasznosító Konzorcium 
csomagolóeszköz-, illetve 
gumiabroncs-hulladék gyűj-
tési tervével 330 millió fo-
rint támogatást nyert el a 
központi környzetvédelmi 
alapból. A miniszter példa-
értékűnek nevezte, hogy a 
Szegedi Környzetgazdál-
kodási Kht. képes volt ösz-
szefogást létrehozni, így öt 
alföldi megyében lendületet 
kaphat a korszerű hulladék-
gazdálkodás. De azt is hang-
súlyozta, hogy a tulajdonos 
önkormányzat érdeke is, 
hogy saját cége terjeszked-
jen, s új szolgáltatásokkal 
álljon elő. 

Az uniós csatlakozás 
problémáival foglalkozó 
szegedi BÖK-tanácskozáson 

természetesen csak a Duna-
Rajna-Majna víziút méretei-
hez i l leszkedő megoldás 
volna elképzelhető, azaz 
nem a 150-180 méter széles 
víziút kialakítását kellene 
erőltetni. 

A 80 méternél szélesebb 
víziútnak egyébként nincs 

igíteni keli • • 

és a települések vezetői a 
konferencián az országos ci-
gányprogram megvalósításá-
ról tárgyaltak. Délután a 
Belügyminisztériumban Sza-
lay István szegedi polgár-
mester, Szőke Péter városi 
rendőrkapitány, Botka Lász-
ló országgyűlési képviselő, 
Kalmár Ferenc önkormány-
zati képviselő, Vtgh István, 
az „Öreg-Rókusért Egyesü-
let" elnöke és a Szegedi Ci-
gányok Demokratikus Kö-
zösségének vezetői vázolták 
a tárca képviselőinek a Ró-
kus városrészben kialakult 
helyzetet. A téma rendezésé-
nek apropóját, negatív pél-
dáját a fehérvári „gettósítás" 
szolgáltatta, mert a módszer 
elítélendő és hiányzott az 

a miniszter a területfejleszté-
si politika és az önkormány-
zati rendszer összefüggéseit 
elemezte. Magyarország a 
régiók Európájához fog 
csatlakozni - hangsúlyozta a 
miniszter. Ám élénk vita fo-
lyik, hogy itt mi a régió. Az 
ország érdeke úgy kívánja, 
hogy mielőbb, de legkésőbb 
2000-ig e vita lezáruljon. 
Ugyanis az EU új, 2000-ben 
startoló költségvetéséből, 
pontosabban a strukturális és 
kohéziós alapokból akkor ré-
szesedhetünk, ha igazodunk 
az uniós játékszabályokhoz. 
Ehhez pedig rögzíteni szük-
séges, milyen a mi régiónk. 
Baja miniszter szerint sta-
tisztikai típusú, funkcionális, 
5-8 éves időtávlatban stabil 
alakulatnak kell lennie. Az 
EU 2000-2006 közötti költ-
ségvetéséből, az előfinanszí-
rozási program alapján, még 

gazdasági, hajózási indoka 
- állítja a Duna Kör. A szer-
vezet elutasít mindenféle 
duzzasztást, mert az szerin-
tük ellentétes a hágai dön-
téssel is. Hága a meglévő 
létesítmények környezetvé-
delmi követelmények sze-
rinti üzemeltetését tartotta 

együttműködés a különféle 
szervezetek között. A rókusi 
megoldást viszont pozitívan 
emelték ki, sőt, példaértékű-
nek nevezték, mert a helyi 
önkormányzat, a rendőrség 
és a civil szervezetek közö-
sen dolgozták ki a probléma 
kezelését. 

A rókusi ügy végére csak 
úgy tehető pont, ha lebontják 
a romos házakat és fellépnek 
az önkényes lakásfoglalók 
ellen. Akik közülük dolgoz-
ni akarnak, azoknak az egye-
sület és a cigány szervezetek 
munkát szereznek. De az al-
kalmazkodni nem akarók el-
len a jog és a törvény vala-
mennyi eszközével fellép-
nek. 

Elhelyezésük mellesleg 

a csatlakozás előtt az ország 
8 milliárd ECU fejlesztési 
forrásra számíthat, utána pe-
dig 28 milliárd ECU-ra. A 
számok nagyságrendje jelzi 
- mondta a miniszter - , Ma-
gyarország érdeke, hogy mi-
előbb tagja legyen az EU-
nak. 

Az Unión belüli gazdasá-
gi é+szociális kohézió ürü-
gyén a régiók alakítása mel-
lett szóló érveket a konfe-
rencián Horváth Gyula, az 
MTA Regionális Kutatóköz-
pontjának igazgatója sorolta 
föl. A tanácskozáson szó 
esett a területfejlesztés fi-
nanszírozásának kérdéseiről 
is. A szekciókban pedig az 
intézményrendszert, a pro-
jektmenedzselést tették na-
gyító alá, s megállapították: 
a regionalizmus európai ki-
hívás. 

Ú. I. 

csak lehetségesnek. A duz-
zasztómű, vagy -művek 
építése több százmilliárd 
forintba kerülne, s ez csak 
az építésben résztvevők ér-
deke. A Duna Kör egyezte-
tő tárgyalásokat kezdemé-
nyez az ügyről a kor-
mánnyal. Ha ezek nem ve-
zetnek eredményre, ennek 
alapján határozzák meg to-
vábbi teendőiket. 

nt előtt 
csak újabb hajléktalanszállá-
sok építésével oldható meg. 
A városrész ilyen irányú re-
habilitációját a kisebbségi 
szervezetek is elfogadták, 
mert nem etnikai hovatarto-
zás szerint szelektál, s közös 
fellépést jelent az antiszociá-
lis elemek ellen. 

A legutóbbi lakossági fó-
rumon felkérték Botka Lász-
lót, hogy terjessze a Parla-
ment elé az önkényes lakás-
foglalások jogi újraszabályo-
zását. A kormányzat ezt po-
zitívan fogadta, s a közeljö-
vőben elkészíti az új sza-
bálysértési kódexet, ami 
gyorsabb eljárási szabályo-
kat és szigorúbb szankciókat 
tartalmaz majd. 

K. T-

• Budapest (MTI) 
Hírnevének csorbítása 

miatt bepereli a népjóléti 
minisztert és a tárca politi-
kai államtitkárát az OTP In-
gatlan Rt. - jelentette be 
szerdai sajtótájékoztatóját! 
az OTP Bank elnök-vezér-
igazgatója. Csányi Sándor 
elmondta: azért döntöttek a 
perindítás mellett, mert az 
egészségbiztosító Wesselé-
nyi utcai székháza körül ki-
robbant vita során Kökény 

Mihály, illetve Keller Lász-
ló - az utóbbi hónapokban 
többször is - kedvezőtlen 
tartalmú és a valóságnak 
nem megfelelő nyilatkozatot 
tett a székházat építtető rt.-
re nézve. Ezeket a tájékozta-
tón tételesen cáfolva, leszö-
gezték: az OTP Ingatlan Rt. 
és az egészségbiztosító tör-
vényes keretek között kötött 
szerződést a Wesselényi ut-
cai ingatlan megvásárlásá-
ról. 

A Duna Kör kezdeményez 


